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رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: در بازرسی که داشتیم دیدیم که برخی از بانک ها به جهت اینکه بتواند سپرده بیشتری را جذب کنند بیشتر از نرخی که بانک مرکزی تعیین کرده بود به سپرده گذاران 
پرداخت می کردند که برای تعدادی از مدیران عامل آن بانک ها پرونده تشکیل شد، به هیات انتظامی معرفی شدند و محکومیت پیدا کردند.

خداییان رئیس سازمان بازرسی کل کشور مطرح کرد؛

از تشکیل پرونده برای مدیران عامل برخی بانک ها  تا  تمایل 
بانک ها به بنگاه داری

ســرویس سیاســی -ذبیح الله 
خداییان رئیس ســازمان بازرسی کل 
کشــور با اشاره به ســالروز تشکیل 
سازمان بازرســی اظهار کرد: سازمان 
بازرســی کل کشــور به موجب اصل 
۱۷۴ قانون اساســی وظیفه نظارت بر 
اجرای صحیح قانون و حســن جریان 
امور را برعهده دارد این وظیفه بســیار 
خطیر است چرا که باید بر همه قوانین 
و همه بخش ها نظارت کنیم تا قوانین 

و مقرارت به درستی اجرا شود.
۲۱۳ گلــوگاه فســاد را در 

کشور شناسایی کردیم
خدائیان گفت: همچنین در کنار 
این وظیفه ای که در قانون اساســی به 
سازمان محول شده است در آیین نامه 
هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام در ماده ۹ این آیین نامه 
دستگاه های نظارتی مکلف شدند که 
در نظارت بر سیاســت های کلی نظام 
با هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام همکاری کنندبا تقاضا 
این هیئت این موضوع را در دستور کار 
قرار داده ایم تا در بازرســی های اداری 
نظارت کنیم بر اجرای سیاســت های 
کلی نظام در رابطه با قوانین و مقرراتی 

که در دستور کار دستگاه ها است.
وی ادامه داد: بــرای اجرای این 
وظیفه در راســتای اجــرای منویات 
مقــام معظم رهبری و تأکیدات رئیس 
قوه قضاییه و ســند تحول قضایی در 
دوره تحول و تعالی اولویت ســازمان 
بازرسی اتخاذ تدابیر پیشگیرانه است 
و برای تحقق این مهم ســعی کرده ایم 
در ابتدا مســائل و مشکلات کشور را 
شناسایی کنیم چرا که برای پیشگیری 
از سوءجریان و فساد باید ابتدا مسایل و 
مشکلات را شناسایی و سپس راهکار 
علمی و عملی در مقابله با آن را اتخاذ 

کنیم.
رئیــس ســازمان بازرســی کل 
کشــور گفت: در یک کار پژوهشــی 
و تحقیقاتــی حدود ۲ هزار مســئله و 
۲۱۳ بستر یا گلوگاه فساد را در کشور 
شناســایی کردیم. این آسیب شناسی 
صورت گرفت علل و عوامل مســائل 
و بستر های فســاد و راهکار های رفع 
را احصا کردیم و در دولت ســیزدهم 
مراتب را به رئیس جمهور شهید ابلاغ 
کردیم و در آن زمان دستور صادر شد 
که دولت با همکاری سازمان بازرسی 
نسبت به رفع این گلوگاه ها اقدام کند 
و در دولت جدید مســایل و گلوگاه و 
بستر های فســاد را به مسئولان جدید 
ارســال کردیم تا با کمک آن ها نسبت 
به رفــع آن ها اقدام شــود. همچنین 
برنامه های نظارت و بازرسی کلان را 

در راستای این سیاست قرار داده ایم.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
اظهار کرد: در ســال ۱۳۹۲ ســازمان 
بازرســی کل کشــور، ۶ هزارو ۱۱۲ 
برنامه نظارت و بازرسی در کل کشور 
داشته اســت که در نتیجه آن ۱۰ هزار 
و ۶۱۸ گزارش با عنوان مســئولان امر 
اعم از رئیس جمهور، وزرا، روســای 
سازمان ها، استانداران و سایر مسئولان 
داشتم که از این تعداد گزارش ۶ هزارو 
۶۷۰ مورد گزارش هایی بوده که بیشتر 
جنبه اصلاحی اعــم از اصلاح امور، 
اصلاح فرایند ها و هشدار بوده است. 

وی ادامه داد: ۲ هزارو ۵۸۷ مورد 
تخلف اداری گزارش شــده است که 
مراتب به هیئت های بدوی و انتظامی 
معرفــی شــدند و ۳۱۴ مورد گزارش 
تخلفاتی به هیئت هــای انتظامی نهاد 
ریاست جمهوری در رابطه با مدیران 
ارســال و هزار و ۴۹ گزارش کیفری 
نیز به مرجع قضایی ارسال شده است.

یکی از برنامه های سازمان 
بازرسی کل کشــور شناسایی 
راه های فرار مالیاتی و پیشگیری 

از آن است
در  کــرد:  اظهــار  خدائیــان 
گزارش هــای اصلاحــی ســازمان 
بازرسی کل کشور تعدادی پیشنهادی 
بــه مراجع مربوطه داده ایم که ۱۶ هزار 
و ۷۴۱ مورد پیشنهاد در رابطه با اصلاح 
امور بوده تا مســئولان جهت ارتقای 
ســلامت اداری، پیشگیری از فساد و 
اجرای صحیح قانون، اقداماتی را انجام 
دهنــد که از این تعداد ۱۳ هزار و ۵۵۸ 
مــورد در رابطه با اصلاح امور و بهبود 
فرایند ها بــوده و ۸۵۸ مورد اصلاح و 
فســخ قرارداد هایی بوده که احساس 

شده ممکن است تضییع حقی شود. و با 
پیگیری انجام شده و با کمک مسئولان 
مربوطه آن، تعدادی قرارداد فسخ شد 
و ۶۲۷ مورد گــزارش نیز در رابطه با 
رفع مشکل کسانی بوده که به دستگاه 

قضایی شکایت کردند.
وی ادامــه داد: در نتیجــه ایــن 
گزارش ها اثربخشی هایی نیز حاصل 
شده اســت که برخی از اثربخشی ها 
مالــی و برخی غیر مالی هســتند و اثر 
بخشی مالی در سال گذشته نسبت به 
سال قبل ۳۰۰ درصد رشد داشته است. 
به عنوان مثال در ارتباط با تســریع در 
وصول حدود ۱۴۰ همت اثربخشــی 
داشــتیم که رشد حدود ۱۹۲ درصدی 
نسبت به ســال ۱۴۰۱ نشان می دهد، 
جلوگیــری از تضییع امــوال، حقوق 
دولتی و نهاد و موسســات عمومی و 
غیر دولتی ۴۱ همت رشد ۷۲ درصدی 
نســبت به سال قبل داشــتیم وصول 
مطالبات، استرداد وجوه، جلوگیری از 
پرداخت های خارج از ضوابط حدود 
۱۲۹ همت رشد ۱۹ درصدی نسبت به 
سال قبل داشــتیم البته تمام این موارد 
با کمک مســئولان اجرایی و یا سایر 

دستگاه ها بود.
خدائیــان بیان کــرد: در رابطه با 
اراضــی پیگیری تصویــب مالکیت 
از طریق ابطال ســند و صدور سند با 
همکاری سازمان ثبت اسناد حدود یک 
میلیون و۳۰۰ هزار هکتار را داشــتیم، 
جلوگیری از تخریب و تغییر کاربری 
اراضی ملی و دولتی ۱۰ هزار هکتار را 
داشتیم، پیگیری خلع ید و رفع تصرف 
اراضی ملــی، دولتی به میزان ۲ هزارو 
۳۱۱ هکتار را داشتیم که با کمک دستگاه 
قضایی، جهاد کشاورزی، سازمان ثبت 
اسناد و املاک این اثربخشی ها حاصل 

شدند.
وی افــزود: یکــی 
از برنامه هــای ســازمان 
کشــور  کل  بازرســی 
شناســایی  موضــوع 
راه هــای فــرار مالیاتی و 
پیشــگیری از آن است و 
همه بسیج شــده اند تا با 
کمک دولت نســبت به 
رفع ایــن گلوگاه ها اقدام 
کنند مــا نباید به تعدادی 

که شناسایی شــده اکتفا کنیم چرا که 
نیاز داریم کارها به روزرســانی و کار 
پژوهشــی و تحقیقاتی انجام شود. بر 
این اساس سعی کرده ایم. باید نظارت 
بازرســی را به شــکلی پیش ببریم که 
از پشــتوانه علمی و پژوهشــی مراکز 
علمی و پژوهشی کشــور برخوردار 
باشــد. برای تحقق این امر و استفاده 
از ظرفیت دانشــگاه ها و مراکز علمی 
و پژوهشــی مــا تفاهم نامه هایی را با 
بســیاری از دانشگاه های معتبر کشور 
و مراکز تصمیم ساز منعقد کرده ایم تا 
در بحث علمی و پژوهشی از ظرفیت 

آن ها استفاده کنیم.
رئیس ســازمان بازرســی بیان 
کــرد: اقدام دیگری که در این راســتا 
در دســتور کار همکاران قرار داده ایم، 
شناسایی مدیران سختکوش، پرتلاش 
و پیگیر، دارای روحیه مبارزه با فســاد 
اســت در کنار آن شناســایی مدیران 
ضعیف، بی انگیزه و در نهایت برخورد 
با مفاسد است. اگر در ضمن بررسی ها 
مشخص شود که فرد، افراد یا گروهی 
سوءاستفاده مالی و سوء جریان دارند 
همکاران ما هیچ گونه اغماضی در این 

خصوص نخواهند داشت.
ورود ســازمان بازرســی 
کل کشــور به موضــوع چمن و 

استحکام ورزشگاه آزادی
خدائیان درباره ورود ســازمان 
بازرســی کل کشور به حوزه فوتبال و 
خرید چمن برای ورزشگاه ها گفت: در 
رابطه با فدراسیون فوتبال و باشگاه ها و 
در چند بخش برنامه نظارت و بازرسی 
داشتیم. یکی از موضوعات مربوط به 
خرید چمن  طبیعی برای ورزشــگاه 
آزادی اســت. موضوع بعدی در مورد 
قرارداد ها و پرداختی ها است. متاسفانه 
بعــد از حدود ۲۰ ســال از عمر چمن 
طبیعی ورزشــگاه آزادی فقط اقدام به 
ترمیم موضعی آن کرده بودند و خزانه 
این ورزشگاه نیز مشکل جدی داشت. 
با گزارش ها و هشدار های داده شده با 
پیمانکار قرارداد بســته شده و در حال 
ترمیم چمن و اســتحکام ورزشــگاه 

هستند.
بــرای تعــدادی از مدیران 
عامل بانک ها پرونده تشکیل شد

وی در پاســخ به سوال خبرنگار 
ایلنا درباره اینکه اخیرا معاون اقتصادی 
سازمان بازرسی کل کشور با هشدار به 
شبکه بانکی کشور در رابطه با رعایت 
نرخ سود سپرده های بانکی، از برخورد 
با مدیران عامل بانک های متخلف در 
صورت تخطی از بخش نامه های بانک 
مرکزی پیرامون ســود ســپرده بانکی 
خبر داد، بفرمایید نتیجه این نظارت ها 
به کجا رســیده آیا با مدیری برخورد 
صــورت کرفته یا همه رویه ها اصلاح 
شده است؟ گفت: من باید به اقداماتی 
که سازمان بازرسی در رابطه با بانک ها 
انجام داده مختصر اشــاره داشته باشم. 
در رابطه با مبالغــی که از طرف مردم 
مسدود می شــد، این مساله پیگیری و 
رفع شــد. اقدام دیگری که بداشــتیم 
مربــوط به پرداخت  ســود مــازاد به 

سپرده ها بود که باعث می شد که هزینه 
تمام شده بانک ها افزایش پیدا کند و آن 
وقت از تسهیلاتی که به تولید می دادند 

سعی می کردند این را جبران کنند.
خداییان تصریح کرد: چون بانک 
مرکزی نرخ ســپرده ها را مشــخص 
می کند ما در بازرسی که داشتیم دیدیم 
کــه برخی از بانک هــا به جهت اینکه 
بتواند ســپرده بیشتری را جذب کنند 
بیشتر از نرخی که بانک مرکزی تعیین 
کرده بود به ســپرده گذاران پرداخت 
می کردنــد که برای تعدادی از مدیران 
عامل آن بانک ها پرونده تشــکیل شد، 
به هیــات انتظامی معرفی شــدند و 

محکومیت پیدا کردند.
متاســفانه بانک ها به جای 
بانکداری به بنــگاه داری تمایل 

دارند
وی افزود:  مســئله بعدی که ما 
در اتبــاط بــا بانک هــا ورود کردیم، 
موضوع بنــگاه داری بانک ها اســت 
مــواد ۱۶ و ۱۷ قانون رفع موانع تولید 
بانک ها را مکلف کرده که ظرف ســه 
ســال باید بنگاه داری را کنار بگذارند 
و  ســالی ۳۰% از بنگاه های خود را به 
فروش برسانند که متاسفانه این کار را 
نکردند. این موضوع مود بازرســی ما 
قرار گرفت در سال گذشته حدود صد 

همت از بنگاه ها واگذار شد اما نسبت 
به بنگاه هایی که موجود است این مبلغ 
ناچیزی اســت و حتما نیاز هست که 
مسئولین دولت و مدیران بانک مرکزی 
در این راســتا همکاری کنند تا به این 
وظیفه قانونی خود عمل کنند. متاسفانه 
بانک ها به جای بانکداری به بنگاه داری 

تمایل دارند.
خیلــی از بانک هــا اعم از 
بانک های خصوصی و بانک های 
دولتی اضافه برداشــت از بانک 

مرکزی دارند
رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
گفت: مســئله بعدی اضافه برداشت 
بانک ها اســت و ریاست محترم قوه 
قضاییه دستوری دادند که ما به ناترازی 
بانک هــا ورود کنیم. ایــن موضوع را 
بررســی کردیم و دیدیم که خیلی از 
بانک ها اعــم از بانک های خصوصی 
و بانک هــای دولتی متاســفانه اضافه 
برداشــت از بانک مرکزی دارند تذکر 
لازم به بانک ها داده شده است. تقاضای 
ما از بانک مرکزی این است که نسبت 
به مصوبه سران قوا برای رفع ناترازی 
بانک ها اقدام کننــد. از این طریق اولاً 
اموال بانک ها مورد تجدید ارزیابی قرار 
بگیرد بــا توجه به افزایش قیمت ها از 
طرف دیگر این اموال به فروش برسد 
و اجازه افزایش سرمایه به بانک ها داده 
شــود که این اضافه برداشت به مرور 
کاهــش پیدا کند. طبیعتا بانک مرکزی 
باید به میدان بیاید مسئله کفایت سرمایه 
بســیاری از بانک ها سرمایه شان از آن 
میزانی که استاندارد لازم هست پایین تر 
است و برخی بسیار منفی هستند که از 
ذکر اسم آن ها خودداری می کنم. وی 
افزود:  در موضوع تسهیلات تکلیفی 
مســکن هم ورود کردیم و بر اساس 
ماده ۴ قانون جهش تولید 
مســکن بانک ها مکلف 
شــدند که ۲۰ درصد از 
تســهیلاتی که پرداخت 
می کنند بــه امر مصرف 
تخصیــص دهنــد و در 
همین قانون مقرر شــده 
هر بانکی به تکلیف خود 
عمل نکند، جریمه شود 
یعنی حدود ۲۰ درصد از 
تعهدات انجام شده را به 
عنوان مالیــات برمی دارند وارد خزانه 
دولــت می کنند و این مبلغ به صندوق 
ملی مسکن واریز می شود و این را هم 
پیگیری کردیــم و با برخی از بانک ها 
برخورد شده است. در هر حال حاضر 
انتظــاری که مــا از بانک ها داریم این 
اســت که به بانکداری حرفه ای روی 

بیاورند.
پیگیری اجرای قانون هوای 
پاک توسط دستگاه های مربوطه 
از سوی ســازمان بازرسی کل 

کشور
رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
در رابطه با اجــرای قانون هوای پاک 
گفــت: در رابطه بــا قانون هوای پاک 
وظایفی بر عهده دستگاه های مختلف 
اعــم از ســازمان برنامــه و بودجه، 
وزارت  شهرســازی،  و  راه  وزارت 
کشــور، وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت گذاشته شــده است اما هنوز 
بــا معضل آلودگی هــوا، آب و خاک 
مواجه هســتیم ســازمان بازرسی کل 
کشــور به این موضــوع ورود کرده و 
برنامه هایی نیز داشــته است. وی ادامه 
داد: ســازمان بازرسی کل کشور به ۱۵ 
دستگاه در رابطه با عدم اجرای وظایف 
آن ها هشــدار و پیشنهاداتی داده و ۸۰ 
مکاتبه با مسئولان دستگاه ها صورت 

گرفته است، ۱۲۰ جلســه با وزیران، 
روسای ســازمان ها و سایر دستگاه ها 
برگزار شــده و برای مسئولان وقت ۴ 
وزارتخانه پرونده کیفری تشکیل شده 
اســت و برای برخی مسئولان وزارت 
نفت، وزارت کشــور، محیط زیست 
پرونــده کیفری تشــکیل و به مراجع 

قضایی ارسال شد. 
خدائیان اظهار کرد: البته اقداماتی 
با توجه به هشــدار هایی که ســازمان 
بازرســی به ســازمان ها و دستگاه ها 
داده، صــورت گرفت بــه عنوان مثال 
بازنگــری در اســتاندارد نفت کوره 
انجام شــد که این استاندارد به مدت 
۸ ســال به روزرســانی نشــده بود و 
اســتاندار گوگرد نفت کوره از ۵/۳ به 
۸ دهم درصــد کاهش پیدا کرد و این 
موضوع در اجلاســیه ۲۵۴ کمیته ملی 
استاندارد و تجهیزات و فرآورده های 

نفتی به تصویب رسید.
وی ادامــه داد: با ورود ســازمان 
بازرسی کل کشور حساب بهینه سازی 
مصرف سوخت و پیگیری راه اندازی 
ســامانه مــاده ۱۷ قانون هــوای پاک 
انجام شــد. بنابراین اقداماتی در رابطه 
با این پیشــنهاد صورت گرفته است، 
اما مشکلی که قالب دستگاه ها مطرح 
می کنند مسئله بودجه و اعتبار است که 
در مواردی نیز درست است. به عنوان 
مثــال از رده خارج کردن خودرو های 
فرسوده نیاز به اعتبار دارد، با این حال 
پیگیر هستیم که دستگاه ها تا حدی که 

می توانند به وظایف خود عمل کنند.
بانک هــا به وظیفه پرداخت 
تســهیلات تکلیفــی ازدواج و 
فرزندآوری نکنند، برای تک تک 

آنها پرونده تشکیل می دهیم
خداییان درباره تسهیلات تکلیفی 
ازدواج و فرزند آوری با توجه به اینکه 
ایــن موضوع طبق قانــون حمایت از 
خانواده بر عهده ســازمان بازرســی 
اســت. یکی از مواردی که در ســال 
گذشــته ورود کردیم و دستگاه های 
اجرایــی و بانک ها همراهی داشــتند 
مربــوط به تســهیلات فرزندآوری و 
ازدواج بود که در ســال ۱۴۰۲ حدود 
۲۰۰ همت تســهیلات فرزندآوری و 
ازدواج پرداخت شــد. تعهدات شبکه 
بانکی در این حصوص تقریبا اجرا شد 
و حــدود ۱۶۵ هزار نفر از متقاضیانی 
کــه در صف بودند کاهش پیدا کردند. 
بنابراین در ســال گذشــته بانک ها به 
نســبت به تکالیفی که داشــتند موفق 
بودند اما در ۶ ماه ابتدایی ســال عقب 
هســتند. متقاضیان در صف انتظار وام 
فرزندآوری نه تنها کاهش پیدا نکردند 
بلکه به ۴۱۷ هزار نفر رســیده است. 
در تســهیلات ازدواج هــم با کندی 
مواجهیــم و بانک ها به وظیفه شــان 
عمل نکنند بــرای تک تک آنها داریم 
پرونده تشــکیل می دهیــم. خداییان 
درباره پیگیری سازمان بازرسی درباره 
فسادها و پرداختی ها در فوتبال گفت: 
پیگیری داشتیم جهت عودت پاداشی 
که به اعضای هیات رییسه فدراسیون 
فوتبال بابت مسابقات جام جهانی قطر 
به آنها پرداخت شــده بود و گفته شد 
که حالا بازیکن پاداش می گیرد، کادر 
فنی پاداش می گیرد ولی اینطور نیست 
کــه هر مدیری که مــی رود، او هم به 
همان اندازه پاداش بگیرد. خوشبختانه 
با پیگیری که صورت گرفت، آنها هم 

این مبلغ رو عودت دادند.
رئیس سازمان بازرسی در رابطه 
با باشــگاه های فوتبال گفت: بیشــتر 
باشــگاه ها از بودجه عمومی استفاده 
می کننــد یعنی یا دولتی و یا وابســته 
به شــرکت ها و موسسات غیردولتی 
هستند. در این خصوص در سه مورد 
ورود کردیم. وی دربــاره برخورد با 
واسطه ها و دلال ها در فوتبال گفت: با 
ورود سازمان بازرسی مقررات مربوط 
به فعالیــت کارگزاران بــه تصویب 
فدراسیون فوتبال رســید و این اقدام 
بســیاری خوبی بود کــه این موضوع 
ســاماندهی شود و باشــگاه ها توسط 
دلال ها مورد سوءاستفاده قرار نگیرند. 
مســئله بعدی در رابطه با تعیین سقف 
بودجه برای باشــگاه ها بود چراکه در 
برخی موارد قراردادهایی با مبالغ کلان 
منعقــد می کردند و یــا قراردادهایی 
منعقد می شــد که بودجه آن پیش بینی 
نشــده بود و در نهایت علیه باشــگاه 
طرح دعوا و باشــگاه محکوم می شد.  

با اقدامات انجام شــده مقرر شــد تا 
سقف بودجه باشگاه ها مشخص شود 
تا بر اســاس این سقف، باشگاه بتواند 
قرارداد بنویسید و این امر نیز ساماندهی 
شد و جلوی بســیاری از قراردادهای 

غیرمعمول گرفته شد.
وی درباره نحوه نادرست فروش 
بلیت های جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر و 
پرداخــت هزینه مدیــران و اقوام آنها 
که به قطر سفر کرده بودند، گفت: این 
هزینه از محل قهرمانان و پیشکسوتان 
پرداخت شده بود که با پیگیری سازمان 
بازرسی پرونده کیفری تشکیل شد و 

محکوم شدند.
خداییان درباره اقدامات سازمان 
بازرســی در موضــوع ورود بی رویه  
اتباع  از جمله اتباع افغانستان به کشور 
گفت: ما با اتباع مجاز مشکلی نداریم؛ 
مساله اتباع غیر مجاز است. طبق قانون 
هرگونه ورود یــا تردد اتباع غیرمجاز 
به کشــور ممنوع اســت و یک قانون 
اســت و باید رعایت شود. بر اساس 
ماده ۱۸۱ قانون کار، کارفرمایان اجازه 
ندارند اتباع غیرمجاز را به کار بگیرند 
و برای این تخلف مجازات حبس در 

نظر گرفته شده است.
وی افــزود: انتظــار مــی رود 
نیروهای انتظامــی و ضابطان قضایی 
بــا کارفرمایانی که اتبــاع غیرمجاز را 
اســتخدام می کنند، برخــورد قانونی 
داشــته باشــند. همچنین لازم است 
این افراد شناســایی، جمــع آوری و 
گزارش های لازم به دســتگاه قضایی 
ارائه شود. دستگاه قضایی نیز موظف 
اســت با جدیت و قاطعیت نسبت به 
این تخلفــات واکنش نشــان داده و 
برخــورد لازم را انجام دهد تا از تکرار 
این تخلفات جلوگیری شود. یکی از 
مشکلات عمده کشور در رابطه با اتباع 
غیرمجاز، ورود مکرر آن ها به کشــور 

پس از اخراج است.
خداییان در پاســخ به سوالی در 
خصوص اقدامات سازمان بازرسی  در 
رابطه با اجرای قانون هوای پاک گفت:  
با وجود تلاش های مکرر برای مقابله 
بــا آلودگی هوا، آب و خاک، همچنان 
با این معضل جدی مواجه هستیم. در 
این راســتا، اقدامات و هشدارهایی به 
۱۵ دستگاه مسئول که وظایف خود را 
در این زمینه به درستی اجرا نکرده اند، 

داده شده است.
وی افزود: تاکنون ۱۲۰ جلســه 
با وزرا، رؤســای ســازمان ها و سایر 
دستگاه های مرتبط برگزار شده و برای 
مســئولان چهار وزارتخانه، از جمله 
وزارت نفت، وزارت کشور و سازمان 
محیط زیست، پرونده کیفری تشکیل 
و به مراجع قضایی ارسال شده است. 
در پی هشــدارهای سازمان ها، برخی 
اقدامات نیز صورت گرفته اســت. به 
عنوان نمونه، استاندارد نفت کوره پس 
از ۸ سال بازنگری و میزان گوگرد آن از 

۳.۵ به ۰.۸ درصد کاهش یافت.
خداییــان دربــاره بلاتکلیفی ۵ 
هزار  ثبت نام کننــده برای خودروی 
سورن و اقدامات سازمان بازرسی در 
این زمینه گفت: یکی از گله های مکرر 
مردم و شکایات واصله به سامانه  ۱۳۶ 
مربوط به عملکــرد وزارت صمت و 
خودروســازان اســت. این شکایات 
بیشــتر در زمینــه کیفیت خــودرو، 
قیمت هــا و خدمات پــس از فروش 
اســت. یکی از موارد مهم، مشکلات 
متقاضیان سامانه یکپارچه تخصیص 

خودرو در سال ۱۴۰۱ بود.
وی گفت: حدود ۵ هزار نفر برای 
خودروی سورن با موتور EF۷ ثبت نام 
کردند، اما خودروسازان به دلیل ناتوانی 
در تأمین این تعداد خودرو، فراخوانی 
بــرای تغییر خودرو صادر کردند. پس 
از پیگیری های ســازمان بازرســی، 
وزارت صمــت تأیید کــرد که اعلام 
در سامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
تنها جهت تشــکیل فهرســت انتظار 
خودروی انتخابی بوده است. طبق این 
اعلامیه، تعهد خودروساز برای تأمین 
خودرو پس از فراخوان، واریز وجه و 
انعقاد قرارداد به صورت رسمی ایجاد 
می شود. وی افزود: شورای رقابت نیز 
در مصوبه شــماره ۶۴۷ تأکید کرد که 
ثبت نام در سامانه به خودی خود تعهدی 
برای خودروساز ایجاد نمی کند و تنها 
پــس از اتمام ثبت نام و انعقاد قرارداد، 

این تعهد الزام آور می شود.

ســرویس سیاســی - یک 
عضو هیات رئیســه مجلس شورای 
اســلامی گفت: در دیدار نمایندگان 
مجمع تهران با نمایندگان، برخی از 
نمایندگان درخواست داشتند آقای 
رئیس جمهور حکم آقای ظریف را 

لغو و به قانون تمکین کنند.
احمدنادری درباره دیدار مجمع 
نمایندگان تهــران با رئیس جمهور 
گفت: جلسه مجمع نمایندگان تهران 
با آقای پزشــکیان ریاست جمهور 
برگزار شــد و این جلسه در فضای 
بسیار صمیمانه ای صورت گرفت. نمایندگان همه شهرستان های تهران به اضافه 
اکثر نمایندگان حوزه انتخابیه حضور داشتند. اغلب نکاتی هم که مطرح شد پیرامون 
حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات، پردیس، اسلامشهر و سایر شهرستان ها بود.

استاندار تهران غیرسیاسی باشد
این عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی با اشاره به این که در جلسه 
بیشتر پیرامون مشکلات حوزه انتخابیه تهران بحث شد، عنوان کرد: از کمبودها و 
مسائل زیرساختی گرفته تا لزوم تعیین استاندار قوی برای تهران بحث و صحبت 
شــد. این که اســتانداری انتخاب شود که برای تهران کار کند، کار سیاسی نکند و 
به نوعی اســتاندار غیرسیاسی باشــد. بحث های پیرامون معضلات و آسیب های 
اجتماعی اعم از آسیب های کلاسیک و نوظهور، حمل و نقل درون شهری و برون 
شهری، اتباع بیگانه، ترافیک و آلودگی هوا، طرح های نا تمام عمرانی و مشکلات 

زیرساختی و فرهنگی تهران در این دیدار مطرح شد.
حکم ظریف را لغو کنید 

نادری ادامه داد: بحث های حاشیه ای هم که بیشتر ملی بودند مطرح شد، مانند 
بحث آقای ظریف؛ آنچه که برخی از نمایندگان تهران مطرح کردند این بود که طبق 
آخرین قانونی که می گوید فرزندان مســئولانی که در دولت می خواهند منصوب 
شــوند نباید تابیعت خارجی داشته باشند، عمل شــود و در واقع آقای ظریف را 
مصداق بارز نقض این قانون می دانستند. برخی از نمایندگان درخواست داشتند 
آقــای رئیس جمهــور این حکم را لغو و به قانون تمکین کنند، رئیس جمهور هم 

پاسخی دادند که اگر صلاح بدانند مطرح می کنند. 
اصلاح لایحه مشاغل حساس سرمایه اجتماعی رئیس جمهور را 

کم می کند 
وی با اشــاره به ارســال لایحه از سوی دولت به مجلس برای تغییر در قانون 
مشــاغل حساس ادامه داد: ۲ هفته است که لایحه از سوی دولت به مجلس برای 
اصلاح این بند از مشاغل حساس ارسال شده است تا در صحن در مورد این مشاغل 
تجدیدنظر شود، ما هنوز در صحن علنی مطرح نکرده ایم و حتی فکر می کنم اعلام 
وصول هم نشده باشد. روال باید در مجلس طی شود و اگر نیاز است که قانون تغییر 
کند، باید با نظر نمایندگان صورت گیرد. نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی 
یادآور شــد: برخی از نمایندگان معتقد بودند آقای پزشــکیان با ارسال این لایحه 
سرمایه اجتماعی خودشان را که در حال حاضر در اوج است کم می کند و اگر اصرار 

دولت بر این لایحه باشد، دولت سرمایه اجتماعی خودش را کاهش خواهد داد.
تشکیل کارگروه هایی برای بررسی موضوع اتباع غیرمجاز در 

مجنع نمایندگان تهران
وی در خصوص مسائل مطرح شده پیرامون اتباع بیگانه در جلسه نمایندگان 
با رئیس جمهور، اظهار داشت: بحث اتباع هم از سوی برخی از نمایندگان تهران 

مطرح و تاکید شد که ساماندهی اتباع یک کار جدی است و باید صورت گیرد.
این عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی ادامه داد: با اتباع مجاز که 
کاری نداریم اما اتباع غیرمجاز بسیار زیاد شده اند و این موضوع در جلسه مجمع 
نمایندگان تهران با رئیس جمهور مورد بحث و بررسی قرار گرفت و قرار بر این 
شد که کارگروه های مختلفی برای این موضوع در مجمع نمایندگان تهران تشکیل 
شود آنان نظرات خودشان را به صورت مکتوب به رئیس جمهور ارائه دهند تا برای 
اجرایی شدن کمک کنند . در مجموع جلسه کاملا در فضای دوستانه پیش رفت. 
بحث آقای پزشکیان هم این بود که از هر راهی برای حل مشکلات تهران استقبال 

خواهیم کرد تا مشکلات حل شود.

سرویس سیاسی - اظهارات نمایندگان در کمیته های یکصد و چهل  و نهمین 
مجمع بین المللی اتحادیه بین المجالس جهانی )IPU(  در ژنو را می توانید در این 
گزارش مرور کنید. در حاشیه برگزاری یکصد و چهل  و نهمین مجمع بین المللی 
اتحادیه بین المجالس جهانی )IPU(، اعضای هیات پارلمانی اعزامی ایران به ژنو، 
در کمیته های ترویج احترام به حقوق بشردوســتانه، کارگاه راهبری پارلمان ها در 
خلع ســلاح، کمیته دائمی امور ســازمان ملل، کمیته مقابله با کار کودکان و کار 
اجباری، کمیته دائمی توسعه پایدار سخنرانی کردند. منوچهر متکی در نشست کمیته 
 )IPU( ترویج احترام به حقوق بشردوستانه بین المللی اتحادیه بین المجالس جهانی
گفت: اعمال تحریم ها برای انتقال فناوری ها و تجهیزات پاکسازی مین ناعادلانه 
و غیرقابل قبول هســتند و باید فورا برداشته شده و در مقابل دسترسی کشورهای 
متاثر از مین به ماشــین آلات و فناوری لازم برای عملیات پاکسازی سریع و موثر 
مین تسهیل شوند. متکی همچنین در یکصد چهل و نهمین نشست مجمع عمومی 
اتحادیه بین المجالس جهانی در ژنو  ضمن پاسخ به گزافه گویی های نماینده نروژ 
در نشست IPU گفت: به نروژ و نماینده جوانش توصیه می کنم در سخن گفتن 
با ملت متمدن و بزرگ ایران مودب باشید و در سمت درست تاریخ بایستید. سید 
محمود نبویان در کارگاه راهبری پارلمان ها در خلع ســلاح اتحادیه بین المجالس 
جهانی )IPU( در ژنو با تاکید بر اینکه تسلیحات هسته ای رژیم تروریستی اسرائیل 
خطر جدی برای امنیت در منطقه اســت، گفت: ادامه حضور سلاح های هسته ای 
و تاسیسات و فعالیت های هسته ای غیرپادمانی رژیم غاصب صهیونیستی، بمب 
ساعتی برای امنیت کشورهای عضو معاهده در منطقه بوده لذا اتخاذ تدابیری فوری 
برای مقابله با این تهدید جدی ضروری است. امیرحسین ثابتی در نشست کمیته 
دائمی امور سازمان ملل با موضوع سیستم تامین مالی سازمان ملل گفت: اقدامات 
تروریستی اخیر انجام شده توسط رژیم صهیونیستی منجر به تلفات جانی و رنج 
قابــل توجهی در میان مردم غیرنظامــی، نقض قوانین بین المللی و اصول حقوق 
بشر شده است. ضروری است بودجه و منابع سازمان ملل برای پایان دادن به این 
اعمال خشونت آمیز و پاسخگویی مسئولان چنین جنایاتی اختصاص داده شود. 
الهام آزاد در کارگروه هم اندیشی تلاش های دوچندان برای مقابله با کار کودکان 
و کار اجباری با تاکید بر لزوم توجه جامعه بین المللی به محنت  کودکان فلسطینی، 
خواستار ارسال کمک های بشردوستانه به مردم فلسطین شد و گفت: ایران در حال 
اتخاذ تصمیمات مناسب برای تامین نیازهای کودکان است تا آن ها در محیط سالمی 
رشد کنند که ضامن کرامت، امنیت، ایمنی و سلامت شان باشد. شارلی انویه تکیه 
در کمیته دائمی توســعه پایدار گفت: محدودیت های ناشی از تحریم ها بر تلاش 
ایران در زمینه حفاظت از محیط زیســت خصوصا رویارویی با تغییرات اقلیمی 
و پیامدهای مخرب آن اثرات قابل توجهی داشــته و توانمندی کشور برای بهبود 
کیفیت و وضعیت محیط زیســت را در برخی موارد با چالش روبرو کرده اســت. 
علی اصغر باقرزاده در نشست کمیته دائمی توسعه پایدار با بیان اینکه جنایات رژیم 
صهیونیستی مانع اصلی توسعه پایدار در لبنان و غزه است، گفت: مخاصمه طولانی 
در طول یک سال گذشته باعث آواره شدن نزدیک به دو میلیون نفر از ساکنین غزه 
و نابودی زیرساخت های زندگی و حیات مردم فلسطین شده که این اتفاق در لبنان 

نیز در حال رخ دادن است.

نادری عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی مطرح کرد؛

جزئیات جلسه مجمع نمایندگان تهران 
با پزشکیان

اظهارات نمایندگان ایران در کمیته های 
اتحادیه بین المجالس جهانی

 با ورود ســازمان بازرسی کل کشور حساب 
بهینه ســازی مصــرف ســوخت و پیگیری 
راه اندازی ســامانه ماده ۱۷ قانون هوای پاک 
انجام شد. بنابراین اقداماتی در رابطه با این 
پیشــنهاد صورت گرفته است، اما مشکلی که 
قالب دستگاه ها مطرح می کنند مسئله بودجه 
و اعتبار است که در مواردی نیز درست است. 

شنبه 28 مهر 1403، 15 ربیع الثانی 1446 ،19 اکتبر 2024، شماره 4570، صفحه


